

EL ATLANTICO

ADMINISTRADOR:
JOS. A. THOMAS
APARTADO No. 159



TODA LA SEMANA EN UN DIA

Número 5

19 de Noviembre de 1949

Año 1

Límón, Costa Rica

Vale 25 cts.

Uniformidad de las herramientas secundarias en la investigación

En la Segunda Conferencia del Comité Técnico Interamericano del Cacao, se adoptó una resolución (No. VIII) que recomienda que en vista de que el sistema métrico de pesas y medidas es oficial en todos los países productores de cacao en el Hemisferio Occidental, se recomienda su uso en todas las investigaciones conectadas directa o indirectamente con la producción. Si no existen facilidades ni equipo para hacerlo, por lo menos el informe final del resultado debiera hacerse en términos del sistema métrico.

Si se adopta esta recomendación, los productores de cacao en las Américas habrán contribuido a traer orden donde actualmente existe caos. Quizás el resultado de una innovación tan sensata y practicable induzca a otros elementos de las industrias del cacao en este hemisferio—compradores, exportadores, elaboradores, manufactureros, economistas y analizadores del mercado—a practicar e instar la adopción amplia de esta simplificación, que aumentaría mucho el valor de los estudios de reconocimiento y estadística, y traería una pronta comprensión de la actualidad del mercado.

La adopción amplia de tal reforma bien puede recomendarse después de haber considerado la explicación de las unidades que aparecen en los datos tomados de los informes del New York Cocoa Exchange, que se publican periódicamente en este Boletín, que interpreta correctamente para beneficio del lector el informe del mercado. Este menciona que la unidad standard de pesos usada en estadísticas de cacao incluyen (1) la libra (lb); (2) el quintal (cwt) de 112 lbs.; y (3) la tonelada (larga) de 2 240 lbs. Además, en otros países y regiones se usa (4) el kilogramo (kilo) y (5) la tonelada métrica de 1.000 kilos, o 2 205 lbs.; o (6) el saco de 165 lbs.

Pasa a la página 4

Doctor JOSE MARIA CASTRO MADRIZ



Dr. José María Castro Madriz

Decreto No. XXXII
20 de Setiembre de 1867

«La Bahía de Límón queda desde esta fecha abierta al comercio exterior y de cabotaje como Puerto Principal de la República en la Costa del Atlántico».

A grandes rasgos, vamos a escribir estas cuartillas, para tratar de la recta personalidad del doctor José María Castro Madriz, Presidente de Costa Rica en dos épocas (1847 y 1866).

La memoria del doctor Castro, por razones que no viene al caso mencionar, había sido relegada exclusivamente a la Cartilla Histórica y al deseo de uno que otro amigo o admirador, que de vez en cuando sacudía las telarañas y polvo que cubrían, para dar a conocer a las nuevas generaciones, la gran figura de tan eminente costarricense. Hoy, el distinguido profesor Rafael Obregón Lozano, ha querido sacar de los anaqueles de nuestras bibliotecas, para luz y gloria de esta época, la memoria del doctor Castro.

Nosotros, que queremos también unirnos a esta cruzada justa, ponemos nuestro grano de arena, y siendo Límón uno de los pueblos que se beneficiaron durante la administración

Castro Madriz, creemos de justicia que se sepa y conozca la personalidad del doctor.

Quizá, haciendo memoria de estos hombres, las juventudes estudiosas se sientan inspiradas en ellos, y anteponiendo los principios de libertad, justicia y honradez a las pasiones mecanicas, pueda Costa Rica volver a las normas de probidad y honestidad de bien, características de años idos y que hoy, en un nuevo régimen constitucional, vemos nacer de nuevo.

El doctor José María Castro Madriz nació en San José, el dia 10. de setiembre de 1818. Murió en 1891. Hizo su primera enseñanza en Costa Rica, y luego cursó sus estudios secundarios en la Universidad de León de Nicaragua. Fué allí donde se doctoró en Derecho y regresó a Costa Rica a la edad de 23 años. Por su clara inteligencia, por la firmeza de sus ideas, por la solidez de sus conocimientos, se vió envuelto en la corriente política de la época y ocupó los más importantes cargos. En 1847, contando sólo con 29 años, por sufragio popular ocupó la primera Magistratura de la Nación. Fué él, quien a petición de las municipalidades del país, le cumplió la gloria de que el Congreso declaró a Costa Rica independiente de cualquiera otra nacionalidad—30 de agosto de 1848—por lo cual, cabró el honor de haber sido el primer Presidente de la República. En mérito a esta gestión de gobernar, el Congreso lo declaró «Benemérito de la Patria y Fundador de la República».

El doctor Castro Madriz salió del país a recorrer Europa, donde aumentó el caudal de sus conocimientos. Las pasiones, favorables o no, que la personalidad del doctor Castro Madrid despertó a su idea de Costa Rica, fueron grandes, como grande fué su figura. Fué combatido duramente. Pero el pueblo fiel a tan gran costa-

(Continuación del sábado 12)

La medida de esta realización total del pasado—y de las perspectivas americanas del futuro—radican en un factor vital: la productividad, o sea rendimiento por hombre-hora de trabajo. El aumento del rendimiento por hombre-hora de trabajo ha sido espectacular en América. A partir de 1850 ha aumentado en un 18 por ciento cada diez años, por término medio. Hoy día el americano medio, en una hora media de trabajo, produce cinco veces más mercaderías y servicios que su colega de 1850 en la misma proporción de tiempo.

Esta productividad mayor no ha ocurrido porque los obreros hayan aprendido a trabajar con mayor rapidez o ímpetu. La clave se tiene casi enteramente en el mayor empleo de la energía mecánica, en el uso de la máquina como fuerza de fuerza.

Hace menos de un siglo, las máquinas proporcionaban sólo un 6 por ciento de la fuerza empleada en la producción de país. La fuerza principal de aquel entonces era animal; lo demás era cuestión de sudor muscular humano. La edad de las máquinas se tradujo en grandes transformaciones de estos cifras. Hacia 1940, el uso de la energía mecánica en los Estados Unidos de América ha aumentado doscientas cincuenta veces. La aportación de la fuerza animal se reduce a un 6 por ciento; y la de la humana a menos de un 4 por ciento. Se calcula que hacia 1960, en Estados Unidos, un 96 por ciento del trabajo total se hará a máquinas automáticas movidas por combustible mineral o bien por fuerza hidráulica.

A la luz de estos supuestos ¿cuánto podrá producir Estados Unidos de América hacia el año de 1960?

(Continuará)

SIRVE MEJOR PORQUE TACA ES SUPERIOR



os Bravos reforzados derrotaron a la Selección de Canada Dry con un score de 8 carreras a 4

Un estadio adornado con seres humanos, con la Banda Militar brindándonos bonita música y con cientos de expectadores alrededor de la plaza, da evidencia del entusiasmo y homenaje del juego de Base-Ball entre los bravos reforzados y el Canadá Dry, de San José, reforzado, en la tarde del domingo 13 de los corrientes.

Desde el comienzo observamos con gran admiración la fidelidad e integridad con que daban sus decisiones el Umpire en él, Espinoza, de San José; pero como pecadores sospechamos que intentaría parar el juego al tiempo en que el equipo de San José contaba con 4 carreras al cerrar su octavo inning.

Limón contaba igualmente al errar su séptimo inning con el mismo score de 4 carreras; estaba lloviendo, lo reconocemos, pero no era bastante para suspender el juego. El juego se pudo por los gritos del público que pedían la continuación del match.

Primer inning:—Los josefinos brieron al bate teniendo como lanzador a Piking; nuestros batedores tuvieron que hacerle frente a Adolfo Cano. Ambos

equipos no anotaron ninguna carrera hasta el tercer inning. El Canada Dry fué despachado en el cuarto inning con cero en la pizarra. En el correspondiente inning los limonenses separaron el lazo amistoso y anotaron dos carreras a mérito de F. Cope, quien ganó un hit la primera base, luego roba la segunda y avanzando hacia la tercera, por medio de una bola que se le escapó al catcher; luego Gayle bateó un liner y Cope llegó a home. George Hart lo siguió y conectó un hit que pasó por encima de las piernas de la tercera base y Gayle se deslizó a home. El outfield del Canada Dry efectuó una maravillosa jugada al coger un batazo que conectó Vinici. En el quinto inning Canadá Dry consiguió tres carreras como consecuencia de dos errores de Prince Blake como segunda base y Vinice un error como Short Stop.

Sexto inning:—En éste San José ganó una carrera y Limón puso un huevo en el nido de la gallina.

Séptimo inning:—El pitcher de los Bravos "Fifty" entró en el cajón y los josefinos no pu-

dieron conectarlo. José Joaquín Masis tomó el puesto de lanzador por San José y Limón agregó dos carreras más y aumentó el score.

Octavo inning:—San José no pudo conectar a "Fifty", pues no podían controlar sus curvas y rapidez. Aquí comenzó la guerra cuando Don Espinoza, el Chief Umpire, trató de meter la mano; pero como dice el refrán: "No se puede combatir al diablo con fuego porque es proficiente en él." Los josefinos regresaron al diamante. Limón en respuesta se colocó en el camino de una batalla—hits y más hits porque por orden de Cope, Vinci, Piking, Rasam, Joe y Gayle, agregando 4 carreras, completando un total de 8. Los del Canada Dry fueron despachados uno por uno para así finalizar el último inning.

Ganamos el match con ocho carreras contra cuatro para los josefinos.

El Dr. José...

Viene de la página 1

rricense, lo llevó nuevamente a ocupar cargos de importancia y un sitio de honor en la Asamblea Nacional Constituyente. Fué en este campo donde dió amplia salida a sus ideas liberales, con reformas eminentemente progresistas. El cadalso fué suprimido por su eloquencia y la enseñanza tuvo en él un gran impulsor. Las mujeres de Costa Rica deben conocer la labor del doctor Castro Madriz, pues fué el quien dió gran impulso a la enseñanza femenina.

El pueblo le llevó nuevamente a la Primera Magistratura de la Nación el 8 de mayo de 1866 y el 20 de setiembre de ese mismo año, promulgó el decreto cuyo contenido pone mos al pie de su retrato.

Amante inmenso de la libertad de imprenta, fué atacado durante sus administraciones duramente, con perjuicio para su obra de gobierno. Para darlos idea de lo que al respecto pensaba, transcribimos sus impresiones, cuando siendo Presidente de la República la prensa lo atacaba y algunos amigos le pidieron que la refrenara: «La libertad de prensa es un derecho consagrado por la ley, y como tal debe respetar. La libertad de prensa es una conquista gloriosa de la civilización.

Pasa á la página 3

Agencia de Aduanas - BRYAN, S. A.

PUERTO LIMÓN, COSTA RICA — APARTADO No. 114

Al servicio del Comercio Importador
como Agentes Aduanales y Navieros

Ofrece al público de la Zona Atlántica los siguientes materiales de construcción: Ladrillos y Teja de Barro, Mosaicos, Pintura para Techos, etc.

A LOS PRECIOS MAS-BAJOS DE PLAZA

Háganos una visita y se convencerá

HOTEL GUAPILES

EN GUAPILES

Atendido personalmente por su Propietario:

LEON WEINSTOCK

A un paso de la Estación
Precios especiales para Familias

VENTILADO - ASEADO - CONFORTABLE

El preferido por la gente de buen gusto

EDITORIAL**Las calles, canchas de deportes**

A vista y paciencia de las autoridades, las calles de Limón se han convertido en canchas de juegos deportivos.

No vamos contra los beneficios que los deportes, practicados en lugares convenientes, reportan a la juventud que los practica; vamos contra el peligro que apareja para niños y peatones el ejercicio de tales juegos en las calles y aceras de la ciudad.

Los muchachos se entusiasman y no ponen cuidado hacia donde tiran la bola, importándoles poco si se la pegan a algún transeunte. No escuchan la llamada de alarma de autos y camiones y, a veces por milagro no son cogidos por los carros, cuyos conductores escapan, de igual manera del atropello y de la responsabilidad consiguiente.

Los muchachos no tienen conciencia exacta de lo que hacen ni de sus consecuencias y es, por tal razón, que la policía debe reprimir esa práctica, de hacer de las calles canchas deportivas, en bien de todos.

El Doctor José...

Viene de la página 2

zación, de la cual todos los hombres ahora debemos ufanarnos. Quizá su acción en estos momentos no sea favorable para mi gobierno, desde luego que contra el esgrimen con no disimulada furia sus armas; pero esa libertad es una de las que a la Nación más honran, y, andando el tiempo, de las que más habrán de aprovecharse; y entre lo que creo que le conviene a la Nación y lo que me conviene a mí, aun como Jefe de ella, yo no vacilo. Primero y ante todo la Nación, y primero el derecho de los ciudadanos de ella, que lo que pudiera convenirme a mí en esta jefatura transitoria, que mucho me honra, pero que para mi corazón y mi espíritu tiene poco de placentero y sí mucho de mortificante; puesto que, ejecutando el bien, según mi conciencia, me expongo a cosechar en perjuicio personal mío, males sin cuento. Quizá sea así, en buena o mala hora, pero mi mano no suscribirá jamás nadada que pueda ser atentatorio contra los derechos que están consagrados por las leyes; y digo más: ni aún en contra de lo que están consagrados por las costumbres a menos que estos pudieran tener carácter

manifestamente dañino a la moral social, como quedan todavía algunos, cuya desaparición debemos confiar sin embargo, antes que a nuestra acción coercitiva, a la marcha depurativa y lenta, pero siempre segura, de los tiempos. Para eso somos, antes que mandatarios, educadores de un pueblo que entró hace poco en la pubertad y cuyo espíritu debemos fortalecer adiestrándolo en el ejercicio amplio de sus capacidades sociales, y no debilitarlo, escamoteándole la facultad de realizar en todos sus campos y con enterá plenitud, los que la ley le consagra como legítimos derechos suyos.

Esta sola manifestación del doctor Castro Madriz, pone de relieve la fuerza de sus convicciones, el amor a su patria y el respeto a sus conciudadanos. Su gesto cívico en esta ocasión, puso una columna más de carácter indestructible, en la formación de nuestra patria.

Como su inmensa gestión de gobernar y como un reconocimiento a la trascendencia que tuvo su decreto XXXII, es que el Concejo Municipal de Limón acordó en sesión solemne, hoy sábado 19 de noviembre de 1949, colocar el retrato del doc-

Restaurant LA ESTRELLA

(Contiguo a la Compañía Cacaotera de Costa Rica)

Ofrece: Comidas - Cenas - Refrescos

Atendido personalmente por su propietaria:

OLIVIA GOURZONG DE VEGA

The Most Up-to-date Restaurant is now at your service.
The Proprietress has years of experience and sound
Knowledge in this line of business

You will get everything you order to your approval
and good taste.

In front of Avelino de la Peña & Co. Store

tor José María Castro Madriz en su salón de sesiones.

Honor y gloria a estos hombres, que con visión clara de estadistas, comprendieron la trascendencia que para el futuro tenía la apertura de nuestro puerto de Limón.

R. B. P.

Próximo Matrimonio

Dentro de breve tiempo, el 10 de diciembre próximo, dos

apreciables jóvenes de nuestra sociedad contraerán matrimonio. Don Asdrúbal Ovares Zamora, distinguido empleado del depósito de marina de la Unite Fruit Co. y la culta y bella señorita Violeta de la Peña, unirán sus destinos en la ciudad de San José, para fijar su residencia en este puerto.

Les adelantamos nuestras más sinceras felicitaciones y mejores deseos por su ventura persona-

UN PUENTE HACIA EL FUTURO

(Continúa de la semana pasada)

Los Estados que nos las dirigen quieren tener sus físicos y sus químicos, sus económistas y sus matemáticos. Si, químicos de su tierra, económistas de su tierra, y no sólo extranjeros de paso.

En cuanto a la salvaguardia de las culturas, de la que a nadie extrañará que se ocupe la Unesco, admitimos perfectamente que un plan atrevido de desarrollo económico lleve apartados, por la fuerza misma de las cosas, una transformación, un cambio de fisionomía. Pero no querremos alejarnos de un progreso artificial, sin raíz en las realidades locales, y que, en vez de facilitar un crecimiento, determinase una «estandarización». Porque creo en un mundo unido, me niego a aceptar la idea de un mundo uniforme. La unión implica diferencias. La uniformidad las anula. Y, al anularlas, destruye, en cierto modo, hasta el concepto mismo de unión.

Lo mismo ocurre con ciertos problemas, comunes a varios países, cuyo estudio parece deseable organizar por medio de institutos especializados. ¿Cuáles serían los métodos de esos institutos de las zonas áridas, de las grandes altiplanicies de

las zonas tropicales, de las regiones costeras? No imaginamos esos institutos como enormes observatorios; los sugerimos como puestos de investigación, útiles para precisar para corregir el inventario de los recursos, indispensables para estudiar las condiciones de la vida humana o animal en cada comarca.

Finalmente, nuestra colaboración con los gobiernos ha aquirido, en ciertos casos, forma de una asistencia operativa. Asistencia material o asistencia técnica. Asistencia material, por ejemplo, para la reconstrucción de los países devastados por la guerra. Unesco se ha esforzado para ayudar a dichos países de maneras: por una parte, mediante socorros de urgencia fragados por el presupuesto por desgracia harto reducido de la organización; por otra parte, estimulando la generación privada. En cuanto a asistencia técnica, la ha practicado este año en el dominio de la educación en forma de misiones consultivas.

(Continúa)

PASE... ESTE ES SU HOGAR:**PENSION CENTRAL**

Frente del Correo de Limón y El Mercado

Cuartos Higiénicos y tan cómodos

Todos en las mejoras condiciones para el

Bienestar de sus Huéspedes

PROPIETARIO: RUBEN CHING

niformidad de las herra...

ne de la página 1

75 kilos; o (7) el saco del asil de 60 kilos o 132 lbs., (8) el saco de 150 lbs. Esta ta, basada en costumbre, traición o idiosincrasia, es sin duda alguna incompleta. Basar decir que la confusión presente impide o por lo menos implica la formulación de unudio general de estadística tendencias en la industria pautera del mundo. Los científicos se han hecho oír colectivamente en su insistencia de e se use el sistema métrico en el trabajo científico o técnico en escuelas, colegios, insucciones de investigación, y los laboratorios, sea que tengan la sanción oficial o no. Ellos pen por experiencia que sería posible obtener un grado razonable de progreso si tuviera e usarse el principal sistema alternativo de pesos, con su altiplicidad de unidades ilógicas y sin relación. Las medidas de capacidad, largo, y temperatura que no sean las del sistema métrico son igualmente ilógicas y confusas. Evita la necesidad de simplificar las unidades usadas para presentar datos técnicos y co-

merciales en todo el hemisferio. El remedio es simple ya que se ha hecho comienzo en todas las Américas en la adopción del sistema métrico para la designación de la unidad monetaria. Desde el punto de vista interhemisférico: se ha llegado a un acuerdo entre dos naciones importantes en cuanto a los productos de ingeniería o por lo menos está por llegar a un acuerdo, en la formulación de especificaciones para hacer los filetes de tubos y tornillos mejores y uniformes. La adopción mundial del sistema más simple y lógico de pesos y medidas y temperaturas es igualmente deseable y practicable.

(Continuará).

CRONIQUILLAS

Linderos Perdidos, libro de W. L. White. En "Selecciones" de octubre de 1949 leemos en la Sección de Libros, una condenación de este valioso estudio de la raza de color. Realmente, lo que el autor White llama en su libro, problema democrático para Norteamérica, no lo es para Costa Rica, aun aceptan-

do la posibilidad de que puedan existir prejuicios raciales en nuestro medio. Lo sentimos así al ver en los colegios del interior elementos de la raza negra que asisten a sus lecciones y participan de las actividades de los planteles en igualdad de condiciones. En algunos países de nuestra América, vive la raza de color en un mundo distinto del que vive en general el conglomerado social; pero en nuestro medio ambiente, el negro es apreciado y en muchos casos hasta preferido para los empleos, por razón de su idioma. Mi modo de pensar es que la raza de color debe prepararse mejor, procurando adquirir una cultura que supere todos los prejuicios sin pensar que con desplazarse de su medio ya vencieron la miseria o la ignorancia.

En todos los núcleos sociales hay siempre elementos privilegiados, por la fortuna o por el talento. Para Dios no existen razas inferiores y quien más ha luchado siempre porque esa discriminación no sea realidad, es la Iglesia Católica, que no mira el color de la piel, sino las almas que salieron iguales todas de manos del Creador.

XXX

El 11 próximo pasado clausuró sus labores la Escuela Nocturna, que con tanto acierto dirige el profesor don Walter Cambronero. El acto fué sencillo pero muy ameno. Ojalá en años futuros se pueda continuar esta labor y los adultos respondan en forma más eficiente, con una asistencia más nutrida.

GET MORE FOR YOUR MONEY

Buy Your Food, Hardware, Plumbing Accesories and Electrical Supplies in

≡ LA PROVEEDORA ≡

Make all your purchases in «La Proveedora» for a trial period of one month. We guarantee that you, like hundreds of our other clients, will save enough in one month to buy a new shirt or dress, you make a double saving, by getting honest weight and lower prices. Look over these prices and compare them with what you are now paying.

White Starch55 lb.	Rose Mary Powdered Milk	3.40 tin.
Kerosene45 bot.	Ovomaltina	2.75 tin.
Klim	4.40 tin.	Salt25 lb.
Brillo10 ea.	Flour50 lb.
Dry Yeast45 oz.	Big Oval Sardines	2.30 tin.
Island Palm Soap85	Vendedor Oil	3.90 bot.
Raisins	2.00 lb.	Putty	2.00 lb.
Wire Sponges60 ea.	Carbolina	7.50 gal.
Rinso	1.60 pk.		

Linseed Oil, Al.	27.00 gal.	Garlic	2.50 lb.
Turpentine	1.00 bot.	Pablum	2.05
Condensed Milk	1.65 tin.	Patébena	2.10
Ivory Soap15	Hinges, ½ inch25 pair
Rice55 lb.	Sanitone Soap80
Hemo	4.25 tin.	Padlocks	1.60 and up.
Fiesta Wine	5.00 bot.	Tuna Fish	2.10 tin.
Mineral Tar	9.00 gal.	Horse Shoes	1.60 lb.
Robinson Barley	2.25 tin.	Sewer Pipes	5.00 ea.
Baking Powder	1.30 tin.	Canal Wine	Three-in-one Oil
	5.75 bot		0.50 ea.

Our Speciality: Pure, Freshly Ground Coffee ₡ 2.80 Lb.

If you live on the "Line" make a trial money-saving order with us. We make a speciality of carefully packing and despatching orders from Limón to Turrialba and from Puerto Viejo to the Colorado Bar.

LA PROVEEDORA - Puerto Limón

THE ATLANTIC

ALL THE WEEK IN ONE DAY

Editor:
JOS. A. THOMAS

Number 5

November 19, 1949

Year 1

Post Box 199
Limon, Costa Rica

OUR TASK

BY THE EDITOR

FROM OUR DESK
The streets are converted into playgrounds with impending danger and death.

We have no desire to cause the curtailment to the amusements and pleasures of our youngsters for we do know the grand benefits derivable, intellectually, physically and otherwise from out-door-exercises in which youths are indulged, but having witnessed many narrow escapes from serious injuries and perhaps would result in death to many of these children who have converted into playgrounds the streets destined for traffic; they being occupied in the exercise with thought and sight are almost deaf to the approach of vehicle and at times, when they do hear the sound of the horn of the automobile, bus, truck or even the bell of a bicycle, in their scampering, instead of escaping the danger they run into it. The risk is daring.

It is quite possible that the children playing in the streets may not be seen within sufficient time by drivers of vehicles, particularly in turning corners of streets; then on the other hand too much confidence cannot be placed on brakes; they are mechanical devices and are subjected to failure in times of emergency. Our frame and all that is human in us tremble at times in viewing the narrow escapes.

It must not be forgotten that these youngsters have not full consciousness of the impending danger while in their play; the swiftly moving motor driven machines or bicycle riders many not always avert the danger.

We come to the conclusion that effective and determined action is necessary to stop the baseball play in the streets. It is best to deprive our children of the street play than to be stricken with grief and bedewed with tears in cases of injury and death and the imprisonment of perhaps some innocent operator of vehicle or bicycle rider. A stitch in time is best.

Death Has Taken a Beloved Fellow Creature

A beloved son, husband, brother, relative, friend, acquaintance and widely esteemed citizen who in life was Mr. Guillermo Augustus Coward, but not without standing these fine qualities, his love and usefulness to his beloved ones, the icy hands of death laid hands on him on November 6.

Several weeks of impaired health necessitated his hospitalization in San José where he was given the very best medical attention and other good care, but in the Infinite Council it was decided to lower his life's chart. His mortal remains were brought to his city and although heavily laden with grief it was a source of consolation to his darling mother, wife and children, brother sisters, relatives and friends and in fact the community in general to pay their last respect to his lifeless body. He had such a winsome personality and characteristic charity.

The funeral service was con-

ducted by the Reverend William Graham Love in the St. Mark's Church. The bier was accompanied by a concourse of mourners and sympathizers to his last resting place over which the Reverend William Forde, Pastor of the Baptist Church delivered a brief, but very moving funeral oration.

Mr. John Coward, his father preceded him in the grave many years ago. «Memo», as he was so dearly called is mourned by his broken hearted mother, Mrs. Luisa Coward, his stricken hearted widow, Mrs. Linda de Coward and five children, his afflicted sisters, Mrs. Elena Coward de Bermudez of San José, Miss Josefina Coward, his brothers, Arturo and Edward (Tito) in Panama and several relatives and his host of friends. We join in their prayers to the All-wise to grant them grace and strength to bear their irreparable loss. May his soul rest Peace.

In The Basket of the Week

A happy life must be to a great extent a quiet life. For it is only in an atmosphere of quiet that true joy can live. To be able to fill leisure intelligently is the product of civilization.

«The conquest of Happiness».

JOURNAL OF CALENDAR REFORM

(Continued from last issue)

BENEFITS OF THE WORLD CALENDAR

Of over 500 proposals submitted to the League of Nations, «The World Calendar» is the only survivor, having strong support in 41 nations of the world and being endorsed by outstanding business leaders, government authorities, scientists, prominent religious authorities, international organizations and laymen. (See «The World Calendar and Public Opinion», published by The World Calendar Association Inc.)

«The World Calendar» is scientific, uniform, stable and perpetual with but one unvarying calendar every year. It retains the present 12 months; the four quarters are always equal; each quarter has 3 months, 13 weeks, or 91 days, beginning on Sunday and ending on Saturday; each month contains 26 working days plus Sundays; days and dates always agree from year to year, and holidays are permanently fixed.

This perpetual calendar offers harmony and order to all strata of society—government, finance, industry, labour, retail trade, administration of justice, home life, religion, transportation and education. In the law last two fields alone millions of dollars annually would be saved by eliminating yearly schedule-making. In fact, the new calendar would permit of an exact comparability of dates and periods of any year, («The World Calendar for All of Us»).

«The World Calendar» remains identical from year to year.

«WORLDSDAY» (A World Holiday)

The 365 day of the year in «The World Calendar» is an international holiday, dedicated simultaneously in every country

of the world to the universal harmony and unity of mankind, thus knitting all races, creeds, peoples and nations into a closer bond of fellowship, creating world-wide citizenship in the «One World». The potentialities of «Worldsday» for strengthening and promoting international peace among all nations are of great value.

In leap years another international holiday is interposed between 30 June and 1 July.

ADOPTION DATE

The only feasible time for adopting a new calendar is when both the old and the new calendars coincide, enabling the changeover to be instituted with a minimum of disturbance. Fortunately, both the outgoing Gregorian and the incoming World Calendar coincide on Saturday, 30 December 1950, giving the nations of the world another year to prepare for this significant and historical reform if adopted by the United Nations Now.

«The World Calendar» can easily be put into effect by converting 31 December 1950 of the Gregorian calendar to «Worldsday», which will start the second half of the twentieth century on Sunday, 1 January 1951, with «The World Calendar» in operation.

Note of Condolence

With mingled feelings we publish this note of Condolence to our very good friends Mr. and Mrs. Cornelius White, childred and other relatives for the loss sustained by the death of their daughter and sister on Friday the 11th instant. May they find consolation in the thought that the sufferings of the babe is over and free from sin she has returned to her Maker.

ST MARK'S CHURCH

LIMON, COSTA RICA

*The Church is the Pillar
and the Ground of the Truth*

S E R V I C E S :

SUNDAYS: 6:00 a. m. Solemn Holy Eucharist Sermon
8:00 a. m. Choral Holy Eucharist
8:00 p. m. Sunday School
7:00 p. m. Solemn Evensong, Sermon.

Weekdays: Wednesday, Friday, Holy Days 6:00 a. m.
Monday, Wednesday, Friday 7:00 p. m.
Saturday: Confession 4:00 - 5:00 p. m.

See Weekly Parish Bulletin for other Announcements

New Watch on the Rhine Says "The United World of October 1949"

In a move to give their production a crushing lead over those of Western Europe, German industrialists will start using 200 major secret patents which were held back from Allies. These will be in effect on January 1, 1950. The patents are in the important fields of chemicals, printing, synthetics and machinery. Britain is most threatened by the new development, but it will be felt with perhaps drastic results in all the countries now trying to rebuild their economies through revival of foreign trade.

The revolutionary patents will help German manufacturers to recapture rapidly the superior export position they held in pre-war days when at least 80 per cent of sales abroad were non-agricultural products—machinery, chemicals, textiles, metal products, electrical equipment.

The problem of fitting into the international trade pattern, either within Europe or overseas, of 2½ to \$3 billion dollars' worth of German exports, exclusive of coke and coal, will be a new major problem that

US and Europe will have to face.

Western Germany's production in 1948 had reached nearly 80 per cent of its 1936 level, whereas her exports were only 1/6 those of pre-war days. The new move will serve to give her immediate competitive advantage.

While this fast play in the economic field causes grave concern, there are other aspects of the German resurgence that are again frightening Europe, particularly France. Chancellor Adenauer has a bad press and is mistrusted and even feared. The exclusion of the Socialists from the present coalition government and his open alliance with the extreme right is sharply criticized.

The truth is that Adenauer never made an offer to Socialist Schumacher to join his cabinet, but defied the discreet advice indirectly offered by the British and French that a broad coalition be formed.

Adenauer's first objective is to push ahead with intensive in-

BIG NEWS) —

KaderStore Works Wonder

Gabardine of assorted colours to suit every taste at
₡ 21.00 per pant's cut.

New assortment of casimere - Plastic Coat, men's ₡ 25.00

Everything desirable for Ladies and Gents to go
gay to places.

Sport Shirts at ₡ 8.00 each
A great bargain sale in hardware.

Such as dishes

Pots and other utensils

dustrialization. His second is a progressive reduction of Allied influence.

The third is to incorporate into the new Germany the German refugees from the East, which would mean a further strengthening of the right. His fourth aim to achieve de facto international autonomy, with participation in international technical conferences.

Adenauer's government is comparable politically to the pre-Hitler Papen and Schleicher governments.

The general feeling is that the new Germany will play a doubly game: politically opposing Russia, economically trading with her.

Western Europe stands to be greatly weakened by the economic emergence of Germany. Since Russia opposes a strongly industrialized Germany, the Communist parties in Western Europe have gained a trump card because of the fear of Germany that exists.

It is estimated that in 3 to 5 years Germany will be the first industrial country of Europe, with fanatic nationalism, with

police, sport and youth organizations corresponding to an army, and with the Allies completely eliminated. Europeans are already weighing the possibility that the US will not back Europe against Germany as strongly as it would against Russia.

PERSONALIA

Miss Stella Thomas an employee of the local hospital of the Costa Rica Banana Company has left for Bluefield, Nicaragua, the land of her nativity to spend her leave of absence. We bespeak for her a happy reunion with her relatives and friends and hope for her safe return to resume her employment and other social activities.

—x—

Mrs. Hortense Steele and children, the family of Mr. Clifford Steele, one of our highly esteemed and efficient tailors, after several weeks of recreation and reunion with her sister and others in the neighbouring Republic of Panama, returned on Thursday the 10th. The benefit obtained, physically is without doubt, indelibly shown on her.

The Hollywood Store

Of Salomon Berenzon

This Store is Receiving constantly
CLOTHS - NOVELTIES - TOYS
For the Christmas Season

With a cash deposit you can set aside the gifts of
your choice.

VISIT OUR STORE AND BE CONVINCED
Limón

WEAR

Clifford Steele's
Tailor Made Suits

Here are three special reasons why you should
FIRST: The high qualities of our Materials.
SECOND: The neatness of workmanship.
THIRD: The elegant fitting of our garment
Which will never get out shape.

Centrally established near the British Vice Consulate
in the City of Limón.

LA CIA. AGRICOLA EXPORTADORA, S. A.

Ruega a los bananeros de Línea Vieja:

Que en virtud de las exigencias del mercado norteamericano en cuanto a la calidad del banano, nos es indispensable la cooperación íntegra en cuanto al buen manejo de la fruta y al grado que se pide en los avisos. Esta cooperación muy sensible y fácil de dar, significaría para el productor posibilidades más amplias de ayuda para nuevas siembras.

Notice to the Banana Cultivators on the Old Line

In view of the fact the North American Markets are exacting on the quality of the banana, it is necessary for us to cooperate in every respect to secure the best grade of fruit when notices are sent out. This cooperation is very simply and can be easily given and will signify for the producers more ample possibilities of help for new plantings.

Port Limón, Costa Rica
November 14, 1949.

Mr. Jos. A. Thomas
Administrador
THE ATLANTIC

— Dear Sir.

I solict your goodness in the columns of your little, but almost indispensable «Weekly» to express publicly from the well-spring of my consciousness the impression obtained in regard to the recent trip to Alajante and Bocas del Toro, Republic of Panama.

By officials, players, sportsmen and in fact by everybody the «moneneses» were the recipients of hospitalities in their true reality. I could not fail to mention personally, Judge Juan Planes and Captain Frank Vaz. Oh! they are jolly good fellows.

Saying a bit on the baseball games our boys played with night and main, Limón lost one game by the way of decision due to unfavourable atmospheric conditions which did not permit the play beyond that inning. We observed and not without admiration and commendation the wonderful support, financially, morally, socially and other wise exemplified by all concerned in those parts in interest of sports. Truly our general support to

sports is not so liberal.
Thanking you very heartily for the above space,
Very truly yours,

JOSE CUZA

Inquisitive Corner

Inquirer—Mr. Editor, it is none of my business nor I do not want to get into your life, but I saw you last Friday and Saturday eating at the new Restaurant—«La Estrella» located in front of Peña's store. My wife will be leaving soon on a vacation and I would like to get your advise on the quantity and quality of the meals which Mrs. Vega serves. The answer: Your question is very welcomed and delightful to answer. I have a resourceful knowledge in the culinary art;—much more than you would think. In my youth my purpose was to be informed in many branches of human activities; that if one source earning my livelihood fails by one of the several others my bread would be secured. Returning to the meals believe me right from over the shoulder that the dishes are both plentiful and delicious. This service is excellent in every way. Dining at this restaurant one is made to feel homely. Cleanliness surrounding the whole atmosphere; fine table wares and everything else in

Cía. Eléctrica de LIMÓN

Recuerda a sus abonados que los recibos por servicios eléctricos deben ser cancelados en la primera quincena de cada mes.

The Electric Company of Limón hereby reminds its subscribers to the electric services that the payments are to be effected within the first fifteen days each month.

**Stretch your money a great deal
Buy in the store at the end of the
Crystal Passage**

Just Look to this smashing prices

Nails.....	1.15 lb
Kerosene.....	0.45 bot.
Dry yeast.....	0.35 oz.
Gelatin Jell-O.....	0.95 package
Raisins.....	2.00 lb
Putty.....	1.75 lb
Ivory soap.....	1.00
Rice.....	0.55 lb
Klim milk.....	4.45 tin
Rosemary.....	3.45 tin
Cloth pins.....	0.80 dozen
Starch.....	0.55 lb.

Besides we sell the best coffee in town fresh ground at sight at reasonable prices.

OPEN SUNDAY MORNINGS

fine order. Take my advise and take a luch there and be convinced.

Concordia Lodge Plans Mechanic Dance

In an oblong shaped and with gilt letters we have seen the invitational Cards in conjunction with the Dance to be given by the Concordia Lodge No. 1 in

their house at Barrio Roosevelt. Mr. Johnny Steele and his music getters are engaged to dish out the brand of harmony and rhythm. This grand enjoyment, anticipatingly is set for Friday night the 25th instant. The Concordians can rest assured that they will have the complement of the invitees.

A Triumph for Costa Rican Democracy

By Mr. Alex Curling

(Translated from El Diario de Costa Rica)

We coloured Costa Ricans celebrate with great joy the abolition of the legal discrimination which restricted our liberty to work in the Pacific Zone.

Our satisfaction, however, is not so much because of the economic advantages of such annulment—which are negligible in the face of the providential recovery which the Atlantic Zone has experienced in the past few years—but rather because of the moral nature of its implications, for the patriotic manner in which the Founders of the Second Republic have seconded the sublime gesture of the National Assembly

in order that our country should regain its most precious liberties; and above all, tells the Costa Rican negro that his citizenship is truly the prize of which Omar Dengo spoke in his brilliant defence of the coloured race, the golden key which opened to Saint Paul the doors of Roman justice, the title which Simon Bolívar glorified before the nations of this Continent, and the treasure of exceeding value for which the heroes of Santa Rosa and Rivas shed their precious blood.

In this hour of triumph for Costa Rican democracy, let us render a tribute to the sacred memory of Omar Dengo and Ricardo Jiménez, who fought with the irresistible force of their moral and intellectual prestige that Costa Rica should ever be to all her sons the land of kindness and the mother of love which the National Anthem proclaims.

EL ATLANTICO
LIMON, COSTA RICA — APARTADO No. 199

Sleep in Airy and Clean Rooms

In the heart of the city of Limón directly in front of the Post Office is the newly built

CENTRAL LODGING HOUSE

Everything new; everything clean and sanitary; everything provided for the comfort of the guests.

Make the Central Lodging your Home during your stay in town.

RUBEN CHING, Proprietor

Knights of St. John's Staged Secular Concert

The Knights of St. John associated with the Roman Catholic Diocese of Limón in an effort to raise funds to provide a Christmas Cheer for at least some of the less fortunate old people, staged a concert on Thursday night the 3rd instant, but not having reached their gold the entertainment was repeated on an embellished background on the night of Friday the 11th.

Mr. Reggie Rouse, the President of the Knight's Commandery effected the introductory remarks and in turn introduced the chairman in the person of the writer. The opening chorus or curtain riser was opened with harmony.

The entertainers, respectively, were the Misses W. Rubie P. Scott, A. Nugent, Juaniata Hawkins, Winifred Sterling, Linnett Green, M. Foster, Lupita Pinnoch, E. Gumbs, M. Birch, Yolanda Sterling, Joan Grant, N. Rose, Messrs. G. Wright A. Sewell, W. Pewzie, Marco Tulo Selles and Master G. Peters. Mr. Frank Jackson Bell was «tops» with his magic. The acts were reeled off without a hitch. Miss Maria Bernard contributed a piano selection. Messrs. Sylvester Cunningham and A. Sewell presented a comic sketch—«It ain't going to rain anymore». The instrumentalists were Mr. Cunningham at the piano, Oswald Brown, trumpeter, Herbert Sin-

clair and Jerry Austin, guitarists. A Contest of song was the crowning feature and in which participated the Misses W. Rubie, Lupita Pinnoch, Yolanda Sterling and Master G. Peters. The judgment was rendered by Mr. J. Burrow, Mesdames Muriel Hayling and C. Bernard. The Misses Lupita Pinnoch and W. Rubie were awarded, respectively, first and second prizes. Mrs. Daisy Blackman presented the prizes with accompanying addresses.

An Approaching Marriage

Two widely regarded young citizens will soon leave the states of bachelorthood and spinsterhood and enter the sacred confine of wedlock life.

One December 10, Mr. Asdrúbal Ovares Zamora, a member of the clerical staff of the Steamship Department of the United Fruit Company in this city will ratify his promise of marriage to Miss Violeta de la Peña, a Limonense of wide appreciation and deep admiration. She is an employee of the Accounting Department of the Costa Rica Banana Company. The joyous event will be effected at San José. We advance our felicitations.

Anúnciese en este
Semanario «El Atlántico»

A NEW HALLICRAFTER

Echophone Model E C-306

Three Radio Bands - Six Tubes

The above is the descriptive name, but in plain words 1—Modern Radio with phonographic record playing device. The most up-to-date music master for business place or home.

Do not hesitate to own this Radio and Phonograph

Offered at a very reasonable price.

Apply at our Office

THE PEOPLE'S HOUSE

JACK ORANE SUCS. - Limón

You will need a good article for your money so see us first or the best of everything.—

Suitings, dress materials, and all other requirements in Ladies' & Gents wear prices always to —euofelo ysa.

CRICKET COMMENTS (By the Mirror)

(Continued from last issue)

A QUERY

I was asked a few weeks ago by a non-cricketer, the following: «Suppose a ball was driven along the carpet and was nearing the boundary and a fieldsman stopped it with his foot, if four runs should not have been awarded the batsman? I told him absolutely no, he would only be entitled to the actual runs, if at all, but if the fieldsman used his cap or a stick or anything other than his person which forms a barrier, then unquestionably it would have been a boundary; apparently the inquirer had heard such an argument

OVERSEAS

In the recently contested oversea cricket tournament, New Zealanders had all four tests drawn against England. The plays occupied three days, respectively; considered a blunder as a consequence of not enough time. It is hoped that in the approaching tournament for next year, the West Indians will be given at least, four days to each match. The Mother country will be relying on her spin bowlers to defeat the islanders; such spin magnets as Wright, Hollies and Jenkins. The English wickets are so different to ours; and in the main England hopes to build a side of the West Indies tour to beat Australia. According to available statistics, in Jamaica, bowlers are far ahead the bats.

men in efficiencies, so said Karl Nunes, president of the West Indies Board of Control, in reply to question asked, what is wrong with our Senior Cup Cricket?

The English Coach, Mercer has been down two consecutive winters, working on bowlers; this coming season he will return to instruct batsmen. (To be continued).

Scotch Lily Convened Session

We are informed that accompanied by several members of the Loyal Unity Lodge number 24, the members of the Scotch Lily Lodge number 59a, both lodges of the Independent United Order of Scottish Mechanics, affiliated with the Grand Lodge of Scotland, Edinburgh, were in conference on matters of vital importance in conjunction with the Order in this Republic. The session was held in the Hall of the Loyal Phoenix Lodge on the night of Wednesday the 9th instant. This medium is also adopted to remind the members of the Scotch Lily Lodge to be in attendance at the next general meeting, set for Wednesday night the 23rd.

Doctor OSCAR PACHECO

PHYSICIAN AND SURGEON

of the University of Pennsylvania, U. S. A.

SPECIALITY LADIES SICKNESS

Office: 75 yards West of the Colegio de Señoritas, San José

HOURS: 10 - 12 m. — 2 - 4 p. m.